
Oświadczenie złożone 

przez senatora Piotra Woźniaka 

na 4. posiedzeniu Senatu 

w dniu 22 grudnia 2023 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra finansów Andrzeja Domańskiego oraz do minister zdrowia Izabeli 

Leszczyny 

1 stycznia 2024 r. wchodzą w życie znowelizowane przepisy ustawy – Prawo farmaceutyczne, zgodnie 

z którymi Narodowy Fundusz Zdrowia ma zapewniać finansowanie dyżurów aptek ogólnodostępnych dla 

ludności w miastach powiatowych w wymiarze co najmniej 4 godzin w dni wolne od pracy i w wymiarze 

2 godzin w porach wieczornych, maksymalnie do godziny 23.00 Jednocześnie ustawa daje samorządom 

terytorialnym możliwość ustanowienia, i oczywiście, co się z tym wiąże, finansowania, dyżurów w większym 

wymiarze godzinowym. Z jednej strony oznacza to jakiś minimalny stopień zabezpieczenia dostępności aptek, 

z drugiej zaś oznacza dodatkowe wydatki dla samorządów terytorialnych, gdyby chciały one ludności zapewnić 

stały dostęp do choćby 1 apteki w powiecie. Wydaje się, że co najmniej 1 apteka działająca w systemie 

całodobowym w skali całego powiatu to powinien być pewnego rodzaju standard w krajach Unii Europejskiej, 

a nawet jest to konieczność, w moim głębokim przekonaniu. 

Zapewnienie opieki zdrowotnej to zadanie państwa. Dlaczego więc zaspokojenie potrzeb ludności 

w zakresie dostępu do leków zrzuca się wyłącznie na samorządy? Z moich wstępnych obliczeń wynika, że 

zapewnienie dyżurów całodobowych przez 1 tylko aptekę to wydatek ok. 400–500 tysięcy zł, oczywiście 

w skali roku, a takimi środkami samorządy terytorialne w przeważającej większości nie dysponują. Ale już 

w wypadku budżetu Narodowego Funduszu Zdrowia wydaje się to możliwe. W związku z tym składam to 

oświadczenie. W mojej opinii – i nie tylko mojej – jest to niezbędne dla zapewnienia bezpieczeństwa 

zdrowotnego wszystkim Polakom, zwłaszcza w mniejszych ośrodkach, ale także w miastach na prawach 

powiatu. 
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